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Váci 100  – Színes programkínálat az év hátralévõ részére
Egész évben Váci Mihályra emlékezünk. A költõ szüle-

tésének 100. évfordulójának tiszteletére a Váci Mihály
Társaság Kulturális Egyesülettel, a Jósa András Múzeum-
mal, a Nyíregyházi Egyetemmel és a Móricz Zsigmond
Megyei és Városi Könyvtárral közösen szervezett rendez-
vénysorozatot a Váci Mihály Kulturális Központ. Az év
további programjairól október 17-én adtak tájékoztatást.

Váci Mihály születésének 100. évfordulója számos prog-
rammal gazdagítja az év hátralévõ részét. A rendezvény-
sorozathoz három jelentõs nyíregyházi kulturális intéz-
mény is csatlakozott, változatos eseményekkel, többek
között kiállításokkal és elõadásokkal.

Váci Mihály emlékének megõrzése
Stick Gyula, a Váci Mihály Társaság Kulturális Egyesület

elnöke, aki személyesen is kötõdik a Váci családhoz, el-
mondta, mindenképpen szeretett volna méltó emléket állí-
tani a költõ munkásságának. – A Váci családnál eltöltött
évek inspiráltak elsõsorban arra, hogy hivatalosan is meg-
alapítsam és bejegyeztessem az egyesületet. 20 éve nagy-
jából 150 fõvel jött létre, emellett jelentõs számban voltak
más tiszteletbeli tagjai, szponzorai is – mondta az elnök.
Az egyesület létrejöttének egyik célja az volt, hogy ne
merülhessen feledésbe a költõ élete. A társaság minden Váci
megemlékezésen, rendezvényen részt vesz, és közösen

munkálkodik a Váci Mihály Kulturális Központtal, amely
a jubileumi megemlékezés fõ szervezõje is egyben.

Decemberben egész napos
záróprogram

Mészáros Szilárd, a VMKK igazgatója elmondta, pél-
daértékû az az összefogás, amely a múzeum, az egye-
tem, a könyvtár és az egyesület között jött létre. Azt is
megtudtuk, a Váci 100 fõ rendezvényei a Váci Mihály
Kulturális Központban kapnak majd helyet. – Október 21-
én lesz egy irodalmi est, december 13-án, pénteken éri
el a megemlékezéssorozat a csúcspontját: egész napos
programokkal készülünk, többek között ünnepi megem-
lékezésekkel, koszorúzásokkal, irodalmi mûsorral. Úgy
gondolom, a nap méltó zárása lesz az egész rendez-
vénysorozatnak – részletezte az igazgató.

Kiállítások, filmvetítések, elõadások
A Jósa András Múzeum és tagintézményei három prog-

rammal csatlakoznak a rendezvénysorozathoz. Rajzpá-
lyázatot hirdetnek Váci Mihály A zsezse madár címû
novellája kapcsán, melynek eredményhirdetése és a pá-
lyamûvek bemutatása december 12-én lesz a Kállay Gyûj-
teményben. – Váci Mihály öccse, Váci András festõmû-
vész munkáiból A Szabolcsi táj szerelmese címmel válo-
gatást állítunk össze. Fõként tájképeket festett, de életje-

lenetek és portrék is szerepelnek mûvei között. A festmé-
nyek Vaján, a Vay Ádám Múzeumban találhatók, de a
Jósa András Múzeum is rendelkezik néhány alkotásával.
Ezekbõl 20–25 alkotást állítunk ki a kulturális központ-
ban – tudtuk meg dr. Rémiás Tibor múzeumigazgatótól.

A Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár is csat-
lakozik a programsorozathoz. Tomasovszki Anita igazga-
tó elmondta, november 21-én Sipos László tart elõadást,
míg november 29-én Csordás László A sokaság fia címû
filmjét mutatják be. A Nyíregyházi Egyetem szintén ér-
dekes programmal készül: november 12-én nagyszabású
konferenciát szerveznek, ahol irodalmi és történelmi elõ-
adások várják az érdeklõdõket, tette hozzá dr. habil.
Minya Károly, az egyetem docense.

(Szerzõ: Csatári Jázmin Abigél)

Hétvégén óraátállítás

A téli idõszámítás mindig október utolsó vasárnap-
ján kezdõdik, ami idén azt jelenti, hogy október 27-én
kell átállítani az óráinkat: 3:00-kor most visszafelé,
2:00-ra tekerhetjük a mutatót.

A legjobb drónpilóta!

Két helyezést is elhozott a katasztrófavédelem a
remeteszõlõsi bázison október 7-én megrendezett I. Bel-
ügyi Drón Kupáról. A Belügyi Tudományos Tanács a
Széchenyi István Egyetem Digitális Fejlesztési Köz-
ponttal, a Cloud for Intelligent Airplace Zrt. szakmai
közremûködésével, a Magyar Tudomány- és Innová-
ció-menedzsment Alapítvány társszervezésében hívta
életre az I. Belügyi Drón Kupát, amelyen a Szabolcs-
Szatmár-Bereg Vármegyei Katasztrófavédelmi Igazga-
tóság egyik csapata harmadik helyet szerzett, míg Vas-
kó László tûzoltó alezredes elnyerte a legjobb
drónpilóta címet. A drón kupa célja a tapasztalatcse-
re, a tudáspróba és az innovációk beépítése volt a min-
dennapi munkába. Rétvári Bence belügyi államtitkár
kiemelte, a drónok már fontos szerepet játszanak a
rendõrség és a katasztrófavédelem tevékenységeiben,
segítve a közlekedésbiztonságot, az erdõtüzek és ár-
vízvédelmi feladatok kezelését, valamint a határvé-
delmet. A kormány célja, hogy a drónok képességeit
minél szélesebb körben használják. A csapatok elmé-
leti teszt után gyakorlati feladatokat teljesítettek, mint
zászlógyûjtés, eltûnt személy keresése, valamint egy
drónos akadálypálya leküzdése – olvasható a kataszt-
rófavédelem közleményében.

Megalakult az új közgyûlés

A júniusi önkormányzati választások során a Fidesz-KDNP 12, míg a Szövetség Városunkért 3 egyéni választókerü-
letben gyõzött. A kormánypártok listáról további egy, a Szövetség Városunkért három, a Mi Hazánk és a Magyar
Kétfarkú Kutya Párt pedig egy-egy képviselõt delegált az új városi testületbe. Jászai Menyhértet és dr. Podlovics
Rolandot alpolgármesterré választották, míg dr. Kovács Ferenc sorozatban negyedszer is letette a polgármesteri
esküt. (További részletek a 6. oldalon.)



2 Aktuális2024. október 21.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Közösen a munkaerõ megtartásáért Szabolcs-Szatmár-
Bereg vármegyében címmel október 10-én rendezvényt
szerveztek az iparkamarában, amelyet a helyi vállalko-
zások vezetõi számára hirdettek meg. Az esemény a Sza-
bolcs-Szatmár-Bereg vármegyei foglalkoztatási-gazdaság-
fejlesztési együttmûködések projekt Irányító Csoportjá-
nak kezdeményezésére valósult meg.

A rendezvényen bemutatták a GINOP Plusz program
lehetõségeit, ösztönözve a cégeket, hogy pályázzanak a
támogatásokra. A program célja, hogy segítse a kis- és
középvállalkozások versenyképességének növelését, a
digitalizáció fejlesztését, valamint az innováció elõmoz-
dítását. A rendezvényen a résztvevõk részletes tájékoz-
tatást kaptak azokról a fejlesztési forrásokról és eszkö-
zökrõl, amelyekkel növelhetik vállalkozásaik verseny-
képességét, támogatva ezzel a helyi gazdaság fellendü-
lését, valamint a munkaerõ létszámának bõvítéséhez
szükséges lehetõségeket.

Támogatás a hatékony mûködésért
Gedei Gábor, a Nemzeti Fejlesztési Központ vezetõ-

kormányfõtanácsosa tájékoztatót tartott a vármegyei cé-
gek vezetõinek az Operatív Program vállalkozásfejlesz-
tési lehetõségeirõl, hangsúlyozva, hogy ezek hogyan se-
gítik a vállalkozások fejlõdését, versenyelõnyhöz jutá-
sát, munkaerõ megtartását, és hozzájárulnak a régió gaz-
dasági növekedéséhez. – A Gazdaságfejlesztési és Inno-
vációs Operatív Program (GINOP Plusz), valamint a Ma-
gyarország Versenyképességi Operatív Program célja,
hogy európai uniós források segítségével támogatásokat
nyújtson a magyar gazdaság szereplõinek. A GINOP Plusz
jelentõs forrással rendelkezik, amely a múltban is sikere-

sen támogatta a nagyvállalatokat, és a jövõben is kiemelt
figyelmet kap. A program keretein belül hangsúlyosan
foglalkoznak a képzéssel, szakképzéssel és munkahely-
teremtéssel, célja, hogy a vállalkozások és cégek haté-
konyabb mûködéséhez hozzájáruljon. Emellett kiemel-
kedõ szerepet kapnak a szociális alapú programok, ame-
lyek hátrányos helyzetû fiatalok számára kínálnak okta-
tási és képzési lehetõségeket – tette hozzá.

A fiatalokra fókuszálva
Dr. Kovács Ferenc polgármester az eseményen hang-

súlyozta, az önkormányzat célja, hogy ösztönözze a
nyíregyházi és a vármegyei vállalkozókat a fejleszté-
sekre és beruházásokra. Hozzátette, a munkahelyterem-
tés és a cégek fejlõdése alapvetõ fontosságú, hiszen a
vállalkozások a magyar gazdaság motorjai. – Kiemelt
figyelmet fordítunk a fiatalokra, biztosítva számukra a

fejlõdési lehetõségeket a munkahelyek megõrzésére és
a lakhatási feltételek javítására. Elindítottunk egy nagy-
szabású iparipark-fejlesztést, amely minõségi világcé-
gek részvételével zajlik, új munkahelyeket teremtve a
megyében, és a helyi gazdasággal való összekapcso-
lásra törekszik. A GINOP program elengedhetetlen for-
rást biztosít a fejlesztésekhez. A technológiai fejlõdés
összekapcsolódik a minõségi munkaerõ biztosításával
is, amely további lehetõségeket teremt a helyi gazda-
ság számára – részletezte a polgármester, aki elmond-
ta, hogy az idei évben még két hasonló rendezvényt
fognak szervezni.

A GINOP Plusz a 2021–2027 közötti uniós költség-
vetési idõszak legnagyobb operatív programja. Továb-
bi információkat az érdeklõdõk a palyazat.gov.hu
weboldalon találhatnak.

(Szerzõ: Szabó Gabriella)

Interaktív pályaorientáció – 800 diák vett részt az elsõ
Mini Edukációs Szakmai Napon

800 diák és 32 hazai, illetve nemzetközi vállalat vett
részt a Magyar Diplomáciai Akadémia által szervezett
elsõ Mini Edukációs Szakmai Napon, a Zrínyi Ilona Gim-
náziumban. Az eseményen Magyar Levente, a Külgaz-
dasági és Külügyminisztérium parlamenti államtitkára,
miniszterhelyettese is részt vett, aki hangsúlyozta, Nyír-
egyháza a kezdetektõl kiemelt pillér volt, hiszen itt indí-
tották el elõször a Start Akadémia programot, a várme-
gyét pedig erõs bástyának tekintik a magyar értelmiség
utánpótlásában.

Az elsõ Mini Edukációs Szakmai Nap keretében há-
rom nyíregyházi gimnázium mellett, két debreceni és
három miskolci intézmény tanulói és tanárai hallgathat-
ták meg az interaktív elõadásokat és cégbemutatókat.

A jövõ technológiái a gyakorlatban
Kobzos István, a Zrínyi Ilona Gimnázium és Kollégium

fõigazgatója az eseményen hangsúlyozta, az intézmé-

Egyedülálló lehetõség
Az eseményen Magyar Levente kiemelte, a Magyar

Diplomáciai Akadémia már öt éve mûködik, korábban
nem volt olyan intézmény, amely összefogta volna a dip-
lomataképzést központi jelleggel. Ennek adja hátterét a
Start Akadémia program, amelyen keresztül középisko-
lásokat szólítanak meg, jelenleg az ország négy városá-
ban. – A program célja, hogy középiskolás diákokat össze-
kapcsoljon vállalatokkal, lehetõséget biztosítva számuk-
ra értékes gyakorlati tapasztalatok megszerzésére. Ebben
nemcsak szakmát tanuló fiatalok, hanem gimnazisták is
részt vehetnek, és lehetõségük nyílik a reálgazdaság sze-
replõivel való kapcsolatépítésre. Így olyan tudásra tehet-
nek szert, amelyet késõbb akár az állami szférában is
kamatoztathatnak – mondta a miniszterhelyettes, aki ki-
emelte, a program nemcsak a diákoknak, de a vállala-
toknak is versenyelõnyt jelent, hiszen közvetlen kapcso-
latot teremthettek a legtehetségesebb fiatalokkal.

(Szerzõ: Kurucz Fanni)

Közösen a munkaerõért:
középpontban a vállalkozások támogatási lehetõségei

nyükben kiemelten fontos a pályaorientáció. – Bár sok
mindent megtaníthatunk a diákoknak, a gyakorlati tu-
dás, amelyre itt szert tettek, páratlan élményt jelentett
számukra. A gyerekek beülhettek a legmodernebb au-
tókba, kipróbálhatták a 3D nyomtatást, radartechnoló-
giát alkalmazhattak, és még egy török utasszállító jele-
it is befoghatták. Gumiabroncsokat vizsgáltak, valamint
részt vettek számos interaktív programban, amelyek
nagyban befolyásolják majd továbbtanulási döntéseiket.
Külön öröm volt látni, hogy a cégek bemutatták: Ma-
gyarországon is versenyképes fizetéseket kínálnak, így
a diákoknak nem szükséges Nyugat-Európába menniük
ahhoz, hogy sikeres karriert építhessenek és boldogulja-
nak – részletezte.

A cél a fiatalok helyben tartása

Az eseményt követõen a szervezõk az önkormányzat,
a kamara és a vállalatok képviselõivel, valamint az ok-
tatási intézmények vezetõivel tartottak sajtótájékoztatót
az újonnan indult országos kormányzati programról a Sza-
bolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei Kereskedelmi és Iparka-
marában. Dr. Kovács Ferenc polgármester az eseményen
kiemelte, a program összhangban áll a városvezetés cél-
jaival, amelyek a térséget érintõ elvándorlás csökkenté-
sére és a fiatalok hazaszólítására irányulnak. – A város
gazdaságfejlesztési és iparipark-fejlesztési programjának
legfõbb célja, hogy a helyi fiatalok, akik belépnek a mun-
kaerõpiacra, itt találjanak munkát. Jelenleg öt nagy cég
beruházása zajlik az ipari parkban, ami több ezer új mun-
kahelyet teremt. Örülök, hogy ez a szakmai nap megva-
lósult, mert úgy érzem, a céljaink találkoztak – emelte
ki dr. Kovács Ferenc polgármester.
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Nyíregyháza Déli Ipari Parkjának területén jelentõs
fejlesztés történik az Energiaügyi Minisztérium támoga-
tásával, hogy a betelepülõ, munkahelyteremtõ világcé-
gek fogadására alkalmas legyen a terület. A teljes, nem-
régiben 640 hektárral bõvített övezet infrastruktúra-ki-
építésének része a csapadékvíz-kezelés is. A Nyír-
Wetland Kft., mint kivitelezõ a helyi vízgazdálkodási
hatóságokkal és a Felsõ-Tisza-vidéki Vízügyi Igazgató-
sággal együttmûködve egy mindenki számára ideális
koncepciót dolgozott ki a csapadékvíz-elvezetés terén.
A közös egyeztetések eredményeként kialakult elképze-
lés megvalósításáról a társaságot kérdeztük.

Nõ a tározó kapacitása
Az új terv értelmében a terület többlet csapadékvizeit

a már meglévõ csapadékvíz-tározó kapacitásának növe-
lésével lehet megoldani. Az iparterület természetes víz-
lefolyásának mértékét nem meghaladó vízhozam tovább-
ra is az Érpataki-fõfolyásba folyik, a keletkezõ többletvíz
azonban már csak a tározó bõvítésével kezelhetõ.

A leeresztõ mûtárgyat is korszerûsítik
A bõvítés során a tározó kapacitása 17 600 köbméter-

rel növekszik, amely elegendõ ahhoz, hogy az ipari park

A csapadékvíz-tározót is bõvítették az ipari parkban
A környezõ vízfolyások terhelése is csökken a beruházással, fenntartva az ökológiai egyensúlyt

területének kibõvített részeirõl érkezõ csapadékvizet
hatékonyan kezelje. Az új tározótér déli irányban való
bõvítéssel valósul meg. A beruházás során a leeresztõ
mûtárgyat is átépítik, hogy megfeleljen a modern víz-
gazdálkodási követelményeknek. Ez biztosítja ugyanis a
szabályozott vízkivezetést, mindemellett vészleeresztõ
funkciót is ellát, amely rendkívüli esõzések esetén is
megóvja a területet az áradásoktól.

A tározó mûködését a legkorszerûbb vízgazdálko-
dási módszerek szerint alakítják ki. Ehhez mérik a
legkisebb és legnagyobb üzemivíz-szintet, míg a
maximálisan kiengedett vízmennyiség üzemszerûen
410 l/s.

Kotrással is segítették a folyamatot
A bõvítés során megtörtént a meglévõ tározó medré-

nek kotrása is, visszaállítva annak eredeti kapacitását. A
medermunkák során a kitermelt iszap vizsgálatát és hely-
színi kezelését követõen az anyagot a megfelelõ elõírá-
sok szerint helyezték el. A kotrási munkákat a partról
hidraulikus kotróval és a vízbõl gázlókotró segítségével
végezte el a Nyír-Wetland Kft.

Hosszabb élettartam, biztonságos
mûködés

A projekt során három csapadékcsatorna-kiömlõt is fel-
újítottak, amelyek a tározó különbözõ részein helyez-
kednek el. A bõvítési munkálatok során a kiömlõk meg-
erõsítését is megoldották, valamint a meder- és rézsûvé-
delmi intézkedéseket is megtették mintegy 3550 folyó-
méteren, biztosítva ezzel a vízszállító rendszerek minél
hosszabb élettartamát és biztonságos mûködését.

Ökológiai egyensúly
Ez a fejlesztés nemcsak az ipari park területén kelet-

kezõ csapadékvíz hatékony kezelését teszi lehetõvé,

hanem a környezõ vízfolyások terhelésének csökkenté-
sét is, fenntartva ezáltal az ökológiai egyensúlyt.

Munkagépek és szervezés:
a hatékony kivitelezés kulcsa

A projekt megvalósítása komoly szervezést, szak-
mailag felkészült csapatot és rendkívül hatékony, jól
felszerelt gépparkot igényelt a Nyír-Wetland Kft. ré-
szérõl. A bõvítés során használt hidraulikus kotrógé-
pek precíz és gyors földmunkavégzést biztosítottak,
amely elengedhetetlen volt a tározó megfelelõ mé-
retének és alakjának a kialakításához. A gépi haté-
konyság és a szoros ütemterv biztosította, hogy a föld-
munkák víz feletti és víz alatti szakaszait határidõre
lehessen elvégezni, minimalizálva a késéseket és
optimalizálva az erõforrásokat. A szervezés minden
fázisában nagy hangsúlyt kapott az eszközpark mo-
dernizálása, a 3D-s szintvezérlés, a gépi kapacitások
maximális kihasználása, valamint a szakmaiságot
képviselõ humán erõforrás, hogy a kivitelezési mun-
kák a legmagasabb színvonalon készüljenek el és
együttesen biztosítsák a projekt sikeres elkészültét.

Diákpolgármester-választás – Új lendülettel és kreatív
elképzelésekkel a fiatalokért

Október 16-án tartották a diákpolgármester-választást
a Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyvtárban. Az
új diákpolgármester a következõ két évben látja el a
városi diákság érdekképviseletét. Nyíregyházán kétéven-
te választanak új ifjúsági tisztségviselõket.

Új diákpolgármestert választottak a nyíregyházi fiata-
lok. A „versenyben” három diák, Décsi Dorottya, Chriszt
Anna Sára és Baranyi Patrik mutatkozott be, majd méret-
tette meg magát. A jelölteknek kilenc feladatot kellett meg-
oldaniuk, amelyek során nemcsak a programtervek kidol-
gozása, hanem saját tudásuk bemutatása is közép-
pontba került. Végül Décsi Dorottyát, a Krúdy
Gyula Gimnázium 10. osztályos tanulóját vá-
lasztották diákpolgármesternek az iskolák de-
legáltjai és a szakmai zsûritagok.

Jó kapcsolatra számítanak
Décsi Dorottya dr. Ulrich Attila, a nyír-

egyházi közgyûlés Köznevelési, Kulturá-
lis és Ifjúsági Bizottságának elnöke és a je-
lenlévõ diákság elõtt tette le esküjét. Dr.
Ulrich Attila kifejezte reményét, hogy az új
diákpolgármester aktív és kreatív munkát fog
végezni. – Bízom benne, hogy az új diákpolgár-
mester is olyan kiemelkedõ lesz, mint az elõdjei, akik
között számos tevékeny és karizmatikus diák volt. E fi-
atalok képesek voltak maguk köré gyûjteni másokat, és
aktivizálni õket, ami különösen elõnyös egy ilyen pozí-

cióban – fejtette ki a Köznevelési, Kulturális és Ifjúsági
Bizottság elnöke.

Kiemelt fontosságú javaslatok
Dr. Ulrich Attila ugyanakkor kiemelte, fontos, hogy az

új diákpolgármester javaslatokkal álljon elõ az önkor-
mányzat felé, amelyek a diákságot érintik vagy érdek-
lik, valamint, hogy hogyan lehetne vonzóbbá tenni a
várost. Mint mondta, az is kulcsfontosságú, hogy minél
többen maradjanak Nyíregyházán, családot alapítsanak,

gyermeket vállaljanak és munkát keresse-
nek, hiszen ez a város fejlõdése szem-

pontjából elengedhetetlen. Az elnök
véleménye szerint az új diákpol-
gármester személyisége meghatá-
rozó szerepet játszik abban, hogy
milyen kapcsolatot alakít ki a tár-
saival és az önkormányzattal.
Hangsúlyozta, a fiatalok javasla-
taira mindig érdemes odafigyelni,
és minél több kezdeményezésbe be

kell õket vonni. Ez segít abban, hogy
egységes és egészséges kép alakul-

jon ki bennük a város életérõl.

Zenei és edukációs programtervek
Az új diákpolgármester számára kiemelten fontos az

ifjúság képviselete, ezért a következõ két évben igyek-

szik minél több témában kikérni a fiatalok véleményét
és ötleteit. – Szeretnénk minél több és változatosabb prog-
ramot szervezni. Az egyik legnagyobb projektem az If-
júsági Nap, amelyet zenei és edukációs elõadók közre-
mûködésével tervezek megvalósítani. Emellett más prog-
ramokkal is készülünk a Mustárházban, valamint Nyír-
egyháza különbözõ helyszínein. A diákönkormányza-
tokkal is szeretnék együtt dolgozni, a diákparlamentre
is elmegyünk majd. Emellett más kisebb projekteket is
megvalósítunk a diák-polgármesteri irodán belül és kí-
vül is – mondta Décsi Dorottya, majd hozzátette, a diák-
polgármesteri iroda arculatát is fejleszteni kívánják, ame-
lyet mûvészeti pályázat keretein belül valósítanának
meg.

(Szerzõ: Csatári Jázmin Abigél)

(Szerzõ: Tarczy Gyula)
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Alzheimer Café:

lelki erõforrások a demenciával
küzdõ betegek ápolásában

Október 8-án tartották az õszi idõszak
elsõ Alzheimer Café elõadását a Nyíregy-
házi Szociális Gondozási és Egészségügyi
Alapellátási Központban, amelynek ven-
dége Szováti Tamás orosi plébános volt.
Az elõadás kiemelte a lelki egyensúly fon-
tosságát, valamint a szociális területen
dolgozók önmagukról való gondoskodásá-
nak szükségességét, akik a demenciával
küzdõ idõsek támogatásáért felelnek.

Szováti Tamás hangsúlyozta, elenged-
hetetlen a hasonló munkakörben dolgozók
lelki támogatása. – A demenciával küzdõ
rokonról való gondoskodás különösen ne-
héz feladat a családtagok számára, mivel
24 órás szolgálatot végeznek. Ezzel szem-
ben az intézményes ápolásban dolgozó
munkatársak cserélõdnek, ami meg-
könnyítheti a stressz kezelését, de új kihí-
vásokkal is járhat. A diskurzus lényege,
hogy megtaláljuk azokat a módszereket
és támogatási lehetõségeket, amelyek se-
gíthetik a gondozókat a mindennapi mun-
kájukban és a lelki terheik kezelésében –
osztotta meg gondolatait a plébános.

Szeretet: az alapja a létezés-
nek és a gondozásnak

Szováti Tamás tanácsokat adott a részt-
vevõknek, kiemelve, hogy a mozgás, a
sport és a megfelelõ életmód fontos szere-
pet játszhatnak a lelki egyensúly megõr-
zésében. Ugyanakkor úgy véli, a legfon-
tosabb tényezõ a szeretet, hiszen ez adja

meg az alapot a létezésünknek. Ha erre
helyezzük a hangsúlyt, az erõs támaszt
nyújthat a gondozásban dolgozók számá-
ra.

Nagyné Hermányos Zsuzsanna, a köz-
pont igazgatója elmondta, az olyan prog-
ramok, mint az Alzheimer Café vagy az
Idõsek Akadémiája, különösen fontosak,
mivel egyre több demens beteg igényli a
segítséget. – Arra törekszünk, hogy minél
szélesebb körben, komplex módon tájé-
koztassuk az érdeklõdõket a nálunk elér-
hetõ ellátási lehetõségekrõl, legyen szó
akár alapszolgáltatásról, akár szakosított
ellátásról. Intézményünk nemcsak az ott-
hon élõ betegeknek nyújt segítséget, ha-
nem demens idõsek nappali ellátásával
és bentlakásos szolgáltatással is támogatja
azokat, akik demenciával küzdenek –
részletezte az igazgató, aki hozzátette,
ha az érdeklõdõk rendszeresen részt vesz-
nek a programjaikon, akkor kialakulhat
az a támogató közeg, amire szükségük
van.

(Szerzõ: Csatári Jázmin Abigél)

Rotary Club Nyírség – A stroke prevenció és életmentés fókuszában
A Szent-Györgyi Albert Rotary Club kezdeményezé-

sére Országos Stroke Prevenciós Délelõttöt, M.O.S.T
kampányt szerveztek a hazai Rotary klubok az ország
18 városában, köztük Nyíregyházán is. A program célja
az volt, hogy bemutassák, miként lehet megelõzni, felis-
merni vagy kezelni a stroke-ot.

A Magyar Rotary District 2024–2025-ös Rotary évének
az egyik legnagyobb projektjét rendezték meg október
12-én, amelyhez a Rotary Club Nyírség is csatlakozott.
Sóstón várták az érdeklõdõket.

Huszonegy barát, egy közös küldetés
– A Rotary év mindig egy adott év júliusától a követ-

kezõ júliusig tart. Mi abban a szerencsés helyzetben vol-
tunk, hogy július 1-jén, Európában elsõ Rotary klubként
alakultunk meg. Huszonegy ismerõsömmel úgy döntöt-
tünk, hogy szeretnénk színesebbé tenni nemcsak a Rotary

világát, hanem Nyíregyháza életét is. Éppen ezért úgy
láttuk, hogy ha megvannak a lehetõségeink, és csapat-
ként, barátokként együtt dolgozunk a Rotary háttérrel,
könnyebben megvalósíthatjuk azokat az elképzeléseket,
amelyeket egyedül sokkal nehezebb lenne véghez vinni
– mondta Kovács Krisztián elnök. Az új klub elsõ rendez-
vényét szeptember 22-én tartotta, ahol jótékonysági ka-
csaúsztatást szerveztek. A jövõben további programokat
terveznek, amelyeknek várhatóan Sóstó ad majd otthont.

Így ismerhetjük fel a stroke-ot
A stroke prevenciós rendezvényhez az Országos Men-

tõszolgálat is csatlakozott. Dr. Pápai György orvosigazgató
beszélt arról, miként lehet kezelni a betegséget és felis-
merni annak tüneteit. – A tünetek közé tartozik az arc
aszimmetriájának megjelenése, beszédzavar vagy elmo-
sódott beszéd, valamint a jobb vagy bal oldali végtagok
gyengülése és érzékzavara. Ha ezek közül bármelyik
tünet felmerül, már 72 százalékos valószínûséggel utal-
hat stroke-ra, ezért ne habozzunk, és ne várjunk a házior-
vosra, a szomszédra vagy egy ismerõsre; azonnal tárcsáz-
zuk a 112-t. Ezt követõen elindul egy jól kidolgozott or-
szágos folyamat. Az Országos Mentõszolgálat már má-
sodszor nyerte el a világ legjobb helyszíni stroke-ellátó
díját – részletezte az orvosigazgató.

Segítség a zsebünkben
Dr. Pápai György a rendezvényen bemutatta az Élet-

mentõ és a SzívCity alkalmazásokat, amelyeket a regiszt-
rált felhasználók segélyhívóként is használhatnak, és

amelyeket már több mint 700 ezer ember töltött le. Az
Életmentõ applikációban ráadásul fontos adatokat, korábbi
leleteket is lehet tárolni, továbbá információk, kórházi
elérhetõségek is megtalálhatók benne. A SzívCity elsõ-
sorban újraélesztésben segít, valamint azt mutatja meg,
hol található a legközelebbi defibrillátor.

Film az életmentésrõl
A defibrillátor használatával kapcsolatban a Rotary

Club Nyírség egy kisfilmet is készített, amelyet a köze-
ledõ újraélesztés világnapja alkalmából forgattak. – A
film célja, hogy felhívja a figyelmet az újraélesztés fon-
tosságára. Sok defibrillátor áll rendelkezésre a városban
és az ország különbözõ pontjain, azonban a használatát
még mindig sokan nem ismerik. Az emberek félnek at-
tól, hogy nagyobb kárt okoznak az érintettekben, mint
amekkora valójában lehet. Éppen ezért úgy döntöttünk,
hogy széles körben terjesztjük ezt a filmet, amely segít-
séget nyújt a defibrillátorok használatához. A filmet a
Nyíregyházi Televízió közremûködésével készítettük el,
a benne szereplõ „színészek” a klub tagjai, a szakmai
vezetést Csikós Péter és Illyés György, a film szaktanács-
adói látták el, akik szorosan kapcsolódnak az egészség-
ügyhöz – mondta Pták István, a klub alapítója, aki hoz-
zátette, a filmet középiskolásoknak is szeretnék bemu-
tatni, telefonos letöltése pedig egyszerû.

A jótékonysági kacsaúsztatásnak köszönhetõen a klub
két új defibrillátort szerzett, amelyeket a közeljövõ-
ben, az újraélesztés világnapja alkalmából adnak át a
városnak.

(Szerzõ: Csatári Jázmin Abigél)
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Temetõfejlesztések Nyíregyházán:  az önkormányzat
támogatásával több sírkert is megújult

2024-ben jelentõs fejlesztések valósultak meg önkor-
mányzati támogatással a nyíregyházi temetõkben, külö-
nösen az Északi temetõ Pazonyi úti oldalán, ahol a
könnyebb áthaladás érdekében a bejáratot kiszélesítet-
ték és új illemhelyeket alakítottak ki. A városrészek sír-
kertjeiben napelemes térvilágítás és modern kamerarend-
szerek növelik a biztonságot, megelõzve a temetõi lopá-
sokat. A város temetõi így korszerûbbé és biztonságo-
sabbá váltak a látogatók számára.

Pénzes Tibor, a Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei
Temetkezési Kft. igazgatója ismertette, az év leg-
nagyobb beruházása az Északi temetõ
Pazonyi úti bejáratának átalakítása volt. A
közel 33 millió forintos projektbõl 28 mil-
lió forintot az önkormányzat fejlesztési
forrásként biztosított. Tavaly a Korányi úti
bejárat újult meg, így most mindkét olda-
lon korszerûsítették a belépési lehetõsége-
ket.

Északi temetõ: nagyszabású
bejáratfejlesztés

A bejárat rekonstrukciójának célja a közlekedés átlát-
hatóságának, valamint a gyalogosok, kerékpárosok és
személygépkocsival közlekedõk kényelmének és bizton-
ságérzetének növelése volt. – A felújítás során szélesebb
bejáratot hoztunk létre, egy önálló gyalogossávot és egy
korszerû beléptetõrendszert alakítottunk ki, valamint a
kapu is megújult. A biztonságos közlekedés érdekében a
bejárat elõtti kerékpárút nyomvonalát áthelyeztük, és új
illemhelyet is létrehoztunk, amely kulturált környezetet

biztosít nõi, férfi és mozgássérült látogatók szá-
mára. Emellett a porta épülete is megújult, összes-
ségében a beruházás révén biztonságosabbá vált
a közlekedés a Pazonyi úti bejáraton is – nyilat-
kozta Pénzes Tibor.

Napelemes világítás
és kamerarendszerek

Nemcsak az Északi temetõ, hanem a vá-
rosrészek sírkertjei is jelentõs fejlesztése-
ken estek át. A nyírszõlõsi, nagyszállási
és borbányai temetõkben napelemes tér-
világítást telepítettek, amely környezet-
barát megoldásként szolgál, és hosszú
távon energiamegtakarítást biztosít. Az
orosi és borbányai temetõkben korszerû
kamerarendszert építettek ki, amelyek nö-
velik a biztonságérzetet, és segítenek meg-

elõzni a temetõi lopásokat. Ezek a fejlesztések kifeje-
zetten a lakosság nyugalmát és biztonságát szolgálják,
különösen a látogatási idõn túl.

A beruházások folyamatosak
Az év végén a temetkezési kft. a temetõk karbantartá-

sához szükséges eszközök beszerzését végzi. – Folyamat-
ban lévõ fejlesztéseink és beruházásaink során most, az
év végéhez közeledve elsõsorban eszközpótló beruházá-
sokat valósítunk meg, valamint olyan projekteket, ame-
lyek jelentõsen megkönnyítik az üzemeltetési tevékeny-
séget és a gazdasági társaság mûködését. Például egy nagy
teljesítményû ágdaráló berendezést vásároltunk, amivel a
kertészeti park gondozása során keletkezõ gallyakat és
kisebb ágakat kulturáltan és megbízhatóan tudjuk kezelni
– tette hozzá az igazgató.

A zöldterületek növelése is fontos
A fejlesztések során kiemelt figyelmet fordítottak a

fásításra is: a temetõk zöldítésének részeként közel 100
facsemetét és 90 díszcserjét ültettek el, amely szervesen
illeszkedik a polgármester 2018-ban indított fásítási prog-
ramjába. Bár a program ekkor indult, a város zöldterüle-

teinek bõvítése már 2011 óta folyik. A kezdeménye-
zés célja, hogy minden városrészben gyarapodjon a
faállomány, így nemcsak a közterületek szépsége
nõ, hanem a levegõ minõsége is javul. Az elmúlt tíz
évben közel ötezer fát ültettek el városszerte, a leg-
utóbbi akciók keretében például a Bujtoson és a

Kertvárosban hoztak létre új zöldterületeket, ezzel
segítve a klímaváltozás elleni harcot is.

(Szerzõ: Boros Rita)

Az Északi temetõ mûködési rendjének ideiglenes változása
a 2024. évi mindenszentek ünnepéhez kapcsolódóan

Sírköves munkák:

Nem végezhetõ sírköves munka 2024. október 23-
án, valamint 2024. október 28. – november 3. között!

A temetõ nyitvatartása:

2024. október 28-án, hétfõn 7:00–20:00
2024. október 29-én, kedden 7:00–20:00
2024. október 30-án, szerdán 7:00–20:00
2024. október 31-én, csütörtökön 7:00–20:00
2024. november 1-én, pénteken 7:00–20:00
2024. november 2-án, szombaton 7:00–20:00
2024. november 3-án, vasárnap 7:00–20:00
2024. november 4-én, hétfõn 7:00–17:00

A temetõbe 4 kapun keresztül lehet belépni. Kérjük,
hogy a nyitvatartási idõ végéig hagyják el a temetõ
területét. Amennyiben ez nem történik meg, ezen idõ-
pont után már csak a Pazonyi úti teherportánál lehet
elhagyni a temetõ területét, ahol 24 órás portaszolgá-
lat van. A temetõbe kutyát vagy más állatot bevinni
nem szabad, kivételt képeznek a vakvezetõ, segítõ és
munkakutyák a megfelelõ igazolás bemutatásával! (16/
2017. (IV. 28.) önk. rend. 9. § (7) a. pont)

Gondnoksági ügyelet, nyitvatartás:
2024. október 28-án,

hétfõn 8:00–17:00 – munkanap + ügyelet
2024. október 29-én,

kedden 8:00–17:00 – munkanap + ügyelet
2024. október 30-án,

szerdán 8:00–17:00 – munkanap + ügyelet
2024. október 31-én,

csütörtökön 8:00–17:00 – munkanap + ügyelet

kozottan figyeljenek. Ha tehetik, a szokásos szemé-
lyes tárgyaikon, valamint a kegyeletgyakorláshoz, a
kegyelet megadásához szükséges kellékeken kívül
mást ne hozzanak a temetõ területére. A gépjármû-
vekben ne hagyjanak nagy értékû tárgyakat, és az
ajtókat minden esetben zárják be, az ablakokat húz-
zák fel! Egyetlen pillanatra se hagyják õrizetlenül ér-
téktárgyaikat, irataikat, táskáikat! A temetõ korláto-
zott idõben látogatható közterület, ezért a hozzátar-
tozó köteles megõrizni értékeit, azok eltûnéséért a
temetõ tulajdonosa és az üzemeltetõje sem felelõs.
A temetõ területén elkövetett lopásokkal, rongálások-
kal, károkozásokkal és egyéb bûntettekkel kapcso-
latban az illetékes rendõrkapitányságon a károsult-
nak kell a feljelentést megtenni.

Felhívjuk szíves figyelmüket, hogy ismét megje-
lentek a temetõben a temetõlátogatókat munkaszer-
zés céljából megszólító olyan vállalkozók is, akik
engedéllyel, szakképesítéssel nem rendelkeznek.
Kérjük a tisztelt temetõlátogatókat, hogy saját ér-
dekükben gyõzõdjenek meg arról a megbízás elõtt,
hogy a vállalkozó rendelkezik-e a munka elvégzé-
séhez szükséges anyagokkal, eszközökkel, illetve
megfelelõ telephellyel, engedéllyel, szakképesítés-
sel.

A temetõ üzemeltetõje és az önkormányzat nem tud
felelõsséget vállalni az esetleges károk, el nem vég-
zett vagy szakszerûtlen munkák tekintetében.

Kérjük, hogy amennyiben a fenti, jogszerûtlen ese-
tek valamelyikével találkoznak a temetõ területén, je-
lezzék azt a temetõ üzemeltetõjének.

(x)

2024. november 1-én,
pénteken 7:30–17:00 – ügyelet

Ügyeleti idõben a gondnokságon kizárólag sírhely-új-
raváltásra lesz lehetõség – a sírhely felett rendelkezõk(!)
vagy írásbeli meghatalmazottjaik számára –, a temetõ-
látogatók részérõl pedig felvilágosítás kérhetõ sírhellyel
kapcsolatban.

Gépjármûvel történõ behajtás:

2024. november 1-én, pénteken 7:00–10:00 óra között
lehet behajtani, de 11:00 óráig a gépjármûvekkel el kell
hagyni a temetõ területét! Behajtási díjat nem kell fizetni!

A fenti napon a forgalmi viszonyoktól és a temetõ zsú-
foltságától függõen elõfordulhat idõszakos forgalomkorláto-
zás – a temetõben, valamint a temetõ körüli közutakon –,
illetve a temetõbe történõ behajtás idõszakos korlátozása.

Tájékoztatás:
A mindenszentek ünnepéhez kapcsolódó mûködési rend

változásáról, az esetleges forgalomkorlátozásokról és a
sírhely-újraváltásokkal kapcsolatosan felvilágosítás kér-
hetõ:

– személyesen a Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Te-
metkezési Kft. gondnokságán (Nyíregyháza, Pazonyi
tér 5. – a Pazonyi úti ORLEN benzinkút felõl),

– telefonon a 42/408-414-es telefonszám 3-as mellé-
kén,

– e-mailben a temeto.gondnoksag@gmail.com e-mail-
címen.

Felhívás!
Kérjük, hogy a gépkocsi-feltörések és a lopások elke-

rülése érdekében táskájukra, autójukra, értékeikre fo-
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Október 15-én megalakult az új nyíregyházi közgyû-
lés. A júniusi önkormányzati választásokon – melyen  a
választópolgárok 55 százaléka voksolt a vármegyeszék-
helyen – a Fidesz-KDNP 15 egyéni választókerületbõl 12
helyen nyert, amíg a Szövetség Városunkért 3 helyszínen
aratott gyõzelmet, listáról a kormánypártok még egy fõt,
a Szövetség Városunkért további három fõt, a Mi Hazánk
és a Magyar Kétfarkú Kutya Párt pedig egy-egy képviselõt
delegált az új városi testületbe. Kedd délelõtt dr. Kovács
Ferenc a Fidesz-KDNP színeiben negyedszer tette le a pol-
gármesteri esküt – így áll fel a következõ öt évben a
közgyûlés. A két alpolgármester személyérõl is döntöt-
tek, a továbbiakban ezeket a feladatokat Jászai Menyhért
és dr. Podlovics Roland látja el.

A város két országgyûlési képviselõje, valamint a várme-
gyei fõispán is részt vett az alakuló ülésen, ahol elõször dr.
Szabó Tünde kért szót. A kormánybiztos kiemelte, a város
polgárai a békére, a biztonságra és a további fejlõdésre ad-
ták le voksukat az önkormányzati választásokon. Fogalma-
zása szerint az elmúlt évtized látványos fejlõdése egyaránt
köszönhetõ a képviselõk munkájának, a város polgárainak,
a befektetõknek. Ezt követõen dr. Vinnai Gyõzõ gratulált a
megválasztott képviselõknek és a polgármesternek, sok si-

Alakuló ülés – Megkezdte a munkát az új közgyûlés

tosítása. A ciklus végéig több ezer új munkahely jöhet lét-
re és a város adóbevételei is jelentõsen nõhetnek.

Szociális feladatok, EU források
Ezeken túl az idõsek ellátása, a szociális feladatok is a

prioritások között szerepelnek, mivel több ezer szépkorú él
a városban és ez a szám intenzíven nõ. A kötelezõ felada-
tok mellett több önként vállalt programot is indított és finan-
szíroz a város. A TOP Plusz forrás nagymértékben segíti a
tervek megvalósítását, Nyíregyháza kapta a legtöbb forrást
a megyei jogú városok között, több mint 52 milliárd forint
összegben. Ehhez teszi hozzá a város a saját forrásait is,
ennek is köszönhetõ, hogy a város fejlõdése teljesen pozitív
irányt vett. A polgármester hozzátette, nem a kirakat, a
külsõség számít, hanem az, hogy minden nyíregyházi szá-
mára elérhetõvé váljanak a különbözõ szolgáltatások.

kormányzat és csak így lehet megfogalmazni célokat –
nyilatkozta Halkóné dr. Rudolf Éva frakcióvezetõ. – Élhe-
tõ és biztonságos Nyíregyházát ilyen gazdasági háttérrel
lehet megvalósítani – tette hozzá.

Konstruktív ellenzékiség
A városlakók bizalmát a Szövetségben Nyíregyházáért

frakcióvezetõje is megköszönte, majd úgy nyilatkozott, a
frakciójukban azok a képviselõk ülnek, akik a választá-
son is a szövetségükben indultak és együtt szeretnék foly-
tatni a munkát. – Konstruktív ellenzékiségre törekszünk,
ami azt jelenti, hogy bizonyos ügyek mentén természete-
sen segíteni fogjuk a döntéshozatalt, ugyanakkor nyilván
a kritikai tevékenység és fogalmazásmód is megjelenik
majd a frakciónk munkájában ott, ahol nem fogunk egyet
érteni adott esetben a városvezetés bizonyos döntéseivel
vagy javaslataival. Azt viszont nagyon fontosnak tartjuk,
hogy a közös munka valóban közös tevékenységet jelent-
sen. Ennek a jegyében dolgozunk tovább Szövetségben
Nyíregyházáért frakció néven – nyilatkozta Jeszenszki
András frakcióvezetõ.

Két alpolgármester
A közgyûlés a polgármester helyettesítésére és segítésére

két alpolgármestert választott, róluk titkos szavazáson dön-
töttek a képviselõk. A képviselõ-testület tagjai közül társa-
dalmi megbízatású alpolgármester lett Jászai Menyhért, dr.
Podlovics Roland pedig fõállású alpolgármesterként látja el
feladatait a következõ ötéves ciklusban.

Eskütétel és frakciók
Az alakuló ülés legfontosabb pillanatai az eskütételek

voltak. Az ünnepélyes ígéretre elõször a 21 önkormányza-
ti képviselõt kérték fel, az eskü szövegét pedig a legfiata-
labb tag, Nagy Szabina mondta. Majd a polgármesteri es-
kütétel következett, amelyet dr. Kovács Ferenc a Fidesz-
KDNP színeiben már negyedik alkalommal mondott el. A
politikus 2010-tõl vezeti Nyíregyházát, majd 2014-ben,
2019-ben és 2024-ben is bizalmat szavaztak neki a vá-
lasztópolgárok. Az alakuló ülésen a két frakció is létrejött,
a szabályok szerint a megalakításhoz legalább három kép-
viselõ kell. A továbbiakban is a Fidesz-KDNP és a Szövet-
ségben Nyíregyházáért frakció mûködik majd a közgyû-
lésben, elõbbi 14, utóbbi 6 taggal. A Mi Hazánk és a Ma-
gyar Kétfarkú Kutya Párt egy-egy képviselõje a frakciókon
kívül dolgoznak majd a testületben.

„Élhetõ és biztonságos Nyíregyháza”
A Fidesz-KDNP frakcióvezetõje megköszönte a szava-

zatokat, majd arra kérte a választópolgárokat, továbbra is
keressék õket az észrevételeikkel. – Sokat egyeztettünk
már a megalakulás elõtt, polgármester úr is hangsúlyozta
az alakuló ülésen, hogy az ellenzékkel is konstruktív egyez-
tetéseket folytattunk, a bizottsági tagságok és az elõttünk
álló feladatok vonatkozásában. A legfontosabb feladatunk,
hogy folytassuk azt a munkát, amit megkezdtünk, mert a
városlakók is láthatták, ha figyelemmel kísérték a köz-
gyûlés munkáját, hogy stabil gazdasági lábakon áll az ön-

Bizottságok és tagjai
Az alpolgármesterek személyén túl döntöttek a közgyû-

lési bizottságok elnökeirõl és tagjairól is. Ezentúl a koráb-
bi hat helyett öt bizottság mûködik majd, összesen 34 tag-
gal. A közgyûlés legközelebb novemberben ülésezik. A
Gazdasági és Jogi Bizottság elnöke: Halkóné dr. Rudolf
Éva (FIDESZ-KDNP) és tagjai: Bajnay Kornél (FIDESZ-
KDNP), dr. Ulrich Attila (FIDESZ-KDNP), Kósa József (FI-
DESZ-KDNP), Lengyel Máté (Szövetségben Nyíregyházá-
ért), Suszter Csaba (Szövetségben Nyíregyházáért). A Köz-
nevelési, Kulturális és Ifjúsági Bizottság elnöke: dr. Ulrich
Attila (FIDESZ-KDNP) és tagjai: Illés Zoltán (FIDESZ-KDNP),
Ágoston Ildikó (FIDESZ-KDNP), Lovas Kovácsné Nagy Eri-
ka (FIDESZ-KDNP), dr. Nagy Virág (Magyar Kétfarkú Ku-
tya Párt), Póka Imre (Szövetségben Nyíregyházáért), nem
képviselõ tagja: Aranyos Gábor (Szövetségben Nyíregyhá-
záért). A Pénzügyi Bizottság elnöke: Jeszenszki András
(Szövetségben Nyíregyházáért) és tagjai: Mussó László
(FIDESZ-KDNP), Nagy Szabina (FIDESZ-KDNP), Kovács
Koppány Zoltán (Mi Hazánk Mozgalom), nem képviselõ
tagjai: Szenti Tibor (FIDESZ-KDNP), Petrusák János (FIDESZ-
KDNP), dr. Tirpák György (FIDESZ-KDNP). A Szociális,
Egészségügyi és Sport Bizottság elnöke: Vassné Harman
Gyöngyi (FIDESZ-KDNP) és tagjai: Ráb Jánosné (FIDESZ-
KDNP), Nagy Szabina (FIDESZ-KDNP), Mike András (Szö-
vetségben Nyíregyházáért), Smidt Ferenc (Szövetségben
Nyíregyházáért), nem képviselõ tagjai: Dóró Erika (FIDESZ-
KDNP), Gyula Szabolcs (FIDESZ-KDNP). A Városstratégi-
ai és Környezetvédelmi Bizottság elnöke: Tóth Imre (FI-
DESZ-KDNP) és tagjai: Ágoston Ildikó (FIDESZ-KDNP),
Bajnay Kornél (FIDESZ-KDNP), Mussó László (FIDESZ-
KDNP), Suszter Csaba (Szövetségben Nyíregyházáért), nem
képviselõ tagjai: Nagy Tamás (FIDESZ-KDNP), Szõke Ádám
(Szövetségben Nyíregyházáért).

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

kert kívánt az önkormányzati munkához, majd az együtt-
mûködés fontosságát hangsúlyozta. – Az együttmûködés
része az is, ahogy Szabó Tünde is mondta, hogy együtt dol-
gozunk és lobbizunk Nyíregyházáért és a pályázati források
megszerzéséért a Parlamentben – emelte ki.

A közgyûlés nem pártpolitikai terep
A képviselõ-testület munkája szempontjából is nagyon

fontos az együttmûködés, tette hozzá az országgyûlési
képviselõ felszólalásához dr. Kovács Ferenc. Nyíregyhá-
za polgármestere azt kérte a képviselõktõl, hogy munká-
juk során a nyíregyháziak érdekeit képviseljék, hiszen a
lakosság bizalmából lehetnek a testület tagjai. – Nem tar-
tozik ide sem a pártpolitikai program, sem a politikai egyéni
karrier építése. Azért vagyunk itt, hogy a város ügyeivel
foglalkozzunk, a város és a városlakók érdekében dolgoz-
zunk, ez a képviselõségnek és a polgármesterségnek is a
lényege – hangsúlyozta dr. Kovács Ferenc.

Hiány- és hitelmentes önkormányzat
A következõ öt évre a program egy mondatban: folytat-

ni azt, amit az elmúlt 14 évben töretlenül képviseltünk és
végeztünk – mondta dr. Kovács Ferenc. – Hihetetlen ér-
ték, hogy 2013 óta a város, az önkormányzat költségveté-
se nem tartalmaz hiányt, tavaly óta pedig már hitelt sem,
tehát a magunk urai vagyunk. A pénzügyi és gazdasági
stabilitás a fundamentuma nagyon sok mindennek. A vá-
ros és a városlakók szempontjából az a gazdaságfejleszté-
si program is fontos, amelyet öt évvel ezelõtt indítottunk
és nagyon komoly eredményeket értünk el eddig is vele.
A korábbi 127 hektáros ipari parkunkhoz gyakorlatilag 817
hektárt megvásároltunk, 5 nagy cég befektetése folyik, tehát
a megélhetés a nyíregyháziak szempontjából alapvetõ
kérdés, ezt az önkormányzatnak is minden lehetõség sze-
rint segítenie kell – tette hozzá a polgármester. A program
nemcsak gazdaságfejlesztésbõl áll, hanem társadalmi és
városfejlesztési, a város jövõjét építõ tervekbõl is – hang-
súlyozta a polgármester. Kiemelten fontos a fiatalok hely-
ben tartása vagy hazahívása, ez az elvándorlás ugyanis
legalább 50–60 éve sújtja Nyíregyházát. Ehhez három dolog
kell: lakhatás, munkahelyteremtés és az élhetõ város biz-

 Dr. Nagy Virág (Magyar Kétfarkú Kutya Párt) és Kovács
Koppány Zoltán (Mi Hazánk Mozgalom)

A FIDESZ–KDNP frakció

A Szövetségben Nyíregyházáért frakció

Alpolgármesteri eskütétel
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A prevencióra fókuszálva: új képzési lehetõségek a gyógyturizmusban
A Sóstó-Gyógyfürdõk Zrt. és a Debreceni Egyetem

Egészségtudományi Kara közötti együttmûködés immár tíz
éve tart, amely során a hallgatók szakmai gyakorlatukat
is a fürdõgyógyászati részlegen végezhetik. Most egy újabb
mérföldkõhöz érkeztek, hiszen elindult egy szabadon vá-
lasztható balneoterápiás kurzus is a karon, amelyet a hall-
gatók már ebben a félévben elkezdhettek. A képzés célja,
hogy a résztvevõk gyakorlati tapasztalatokat szerezzenek
a balneológia területén, miközben nyomon követhetik a
preventív kezelések eredményeit és hatékonyságát.

Az Aquarius Élményfürdõ fürdõgyógyászati részlege 2015-
ben nyitott meg, ahol a balneo- és fizikoterápiás kezelések
széles kínálatával segítik az egészség megõrzését, reuma-
tikus, mozgásszervi betegségek, ortopédiai, baleseti sebé-
szeti mûtétek utáni rehabilitáció hatékony kezelését.

Közös célok

– Az együttmûködés már régóta mûködik, de most még
szélesebb alapokra helyeztük. Korábban is fogadtunk egész-
ségturizmus és gyógytornász hallgatókat szakmai gyakor-
latra, most pedig egy szabadon választható balneoterápiás
kurzust is elindítottunk. Mind a Debreceni Egyetem Egész-
ségtudományi Kara, mind mi kiemelten fontosnak tartjuk a
prevenciót, valamint azokat a balneoterápiás kezeléseket,
amelyek segíthetnek enyhíteni a modern civilizációs be-
tegségek hatásait – mondta el az eseményen Matavovszky
Dániel, a Sóstó-Gyógyfürdõk Zrt. vezérigazgatója.

Gyakorlati tudás és preventív megoldások

A prevenció fontosságára hívta fel a figyelmet dr. Móré
Marianna, a Debreceni Egyetem Egészségtudományi Ka-
rának dékánja is, aki kiemelte, az új képzés segítségével
követéses vizsgálattal fogják figyelni, hogy a preventív
szolgáltatások igénybevételével hogyan alakul a páci-
ensek állapota. Kitért arra is, hogy a szabadon választott
kurzusok a korábbiakban arra adtak lehetõséget, hogy

plusz elméleti tárgyakat tanulhassanak a hallgatók, ami-
ket eredetileg a képzési tervbe nem építettek be, ez azon-
ban mára megváltozott.

Mélyebb ismeretszerzés

– A szabadon választható kurzusok jelentõs szerepet tölt-
hetnek be abban, hogy a hallgatók naprakész, gyakorlati
tudásra tegyenek szert, miközben lehetõséget kapnak a leg-
modernebb technikák elsajátítására. Ezek a kurzusok lehe-
tõséget biztosítanak arra is, hogy a hallgatók alaposabban
megismerjék a gyógyvizek jótékony hatásait és a különféle
kezelési módszereket, sõt, akár mérni is tudják ezek ered-
ményeit. A megszerzett adatokat felhasználhatják szakdol-
gozatukhoz, illetve visszajelzést adhatnak a kezelésekben
részesült betegeknek is – emelte ki dr. Móré Marianna, a
Debreceni Egyetem Egészségtudományi Karának dékánja.

A gyógyítás mellett a prevenció a cél

Dr. Tisza Andrea reumatológus, a Fürdõgyógyászat
orvosigazgatója elmondta, a Debreceni Egyetem Egész-

ségtudományi Karával eddig is szoros kapcsolatban áll-
tak, a balneoterápiás kurzus pedig kitûnõ lehetõséget nyújt
majd új szakemberek képzésére. – Annak érdekében,
hogy tovább fejlõdjünk, úgy döntöttünk, meghirdetünk egy
kurzust azoknak a jövõbeli egészségügyi szakemberek-
nek, akik nem feltétlenül gyógytornászok vagy egész-
ségturizmus hallgatók, hanem például mentõtisztek, vé-
dõnõk, vagy egészségügyi szervezõk. Célunk, hogy be-
tekintést nyújtsunk számukra a munkánkba, és elvigyék
magukkal annak hírét, hogy milyen szolgáltatások érhe-
tõk el nálunk. A legfontosabb törekvésünk, hogy egész-
ségtudatosabbá tegyük a társadalmat, és ráirányítsuk a
figyelmet a preventív szolgáltatásokra, hiszen a betegsé-
gek megelõzése, nem pedig kezelése lenne az ideális.
Ehhez a gyógyászatunk és a gyógyfürdõnk kiváló lehetõ-
ségeket biztosít, amelyeket mindenkinek érdemes kihasz-
nálni – hangsúlyozta az orvosigazgató.

Az eseményt a sikeres együttmûködés emlékére és
folytatására egy ünnepélyes táblaavató ceremóniával
zárták.

(Szerzõ: Kurucz Fanni)

Szezonális munkák az
erdõgazdálkodásban

Õsszel a természet lassú átalakulásba kezd, az erdõk
pedig felkészülnek a télre. Szokolovszki Géza, a NYÍR-
ERDÕ Erdészeti Zrt. erdészeti igazgatója és a Nyíregy-
háza környéki erdõk szakértõje beszámolt az õszi sze-
zonális munkákról, valamint arról, milyen feladatokat
kell elvégezniük ebben az idõszakban a területeken.

Az õsz beköszöntével az erdõgazdálkodók számos fel-
adatot végeznek a természetben. Kiemelt figyelmet for-
dítanak arra is, hogy a munkálatok ne zavarják meg az
erdõ ökoszisztémáját és a természetjárók élményeit. –
Az õsz az erdészet és az erdõgazdálkodás szempontjá-
ból egy csendesebb idõszak. Ilyenkor már nem végzünk
ápolási tevékenységeket. A csemetéket sem gondozzuk,
nem kaszáljuk a területeket, inkább az ültetés elõkészí-
tésére összpontosítunk. Az ültetési idõszak általában az
elsõ fagyok megérkezésével kezdõdik. Addig is átvizs-
gáljuk a kerítéseket és az erdõvédelmi berendezéseket,
valamint karbantartjuk a sétautakat, hogy felkészüljünk
a következõ feladatokra – részletezte Szokolovszki Géza.

Az erdészeti igazgató az erdei fakitermelés jövõjérõl is
beszélt. Elmondta, hogy amikor véget ér a látogatószezon,
és kevesebb kiránduló jár az erdõben, fokozatosan elkezdik
a fakitermelési munkálatokat. – A fakitermelés egyik fõ ter-
méke a tûzifa, amelyre az õszi hónapokban különösen nagy
a kereslet. Gyakran hangsúlyozzuk, hogy az igazán elõre-
látó emberek már márciusban beszerzik tûzifájukat, amikor
az elõzõ téli készletek kifogynak. Ennek ellenére õsszel is
sokan érdeklõdnek nálunk, hiszen közvetlenül az erdõgaz-
dálkodásból is lehet fát vásárolni – tette hozzá. Továbbá
hangsúlyozta, a fakitermelést a környezetvédelmi szabá-
lyok szigorú betartásával végzik, ügyelve arra, hogy az erdõ
természetes egyensúlyát és élõvilágát ne károsítsák.

(Szerzõ: Szabó Gabriella)
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Megyei Jogú Város Önkormányzata

TÁJÉKOZTATÁS
az õszi szünidei gyermekétkeztetés igénybevételérõl

Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata tájékoztatja a Tisztelt Szülõt/
Törvényes képviselõt, hogy a gyermekek védelmérõl és a gyámügyi igazgatásról
szóló 1997. évi XXXI. törvény 21/C. §-a alapján a gyermek lakóhelye vagy ha a
gyermek életvitelszerûen a bejelentett tartózkodási helyén lakik, a tartózkodási
helye szerinti települési önkormányzat a szünidei gyermekétkeztetés keretében a
szülõ, törvényes képviselõ kérelmére a déli meleg fõétkezést a hátrányos, halmo-
zottan hátrányos gyermek részére ingyenesen biztosítja.

Az ingyenes szünidei étkezést:
a) az intézményi jogviszonnyal rendelkezõ általános és középiskolai oktatás-

ban részt vevõ, valamint az intézményi ellátásban nem részesülõ gyermekek
részére az évközi (téli, õszi, tavaszi) szünetekben,

b) a bölcsõdei ellátásban, óvodai nevelésben részesülõ gyermekek számára a
bölcsõdei ellátást nyújtó intézmény és az óvoda zárva tartásának idõtartama
alatt biztosítja az önkormányzat.

Az ingyenes szünidei étkezést a 2024/2025. tanév õszi szünetében a szünidõre
esõ 4 munkanapon lehet igénybe venni: 2024. október 28-tól 2024. október 31.
napjáig tartó idõszak munkanapjai (õszi szünet).

Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata az õszi szünet idõtartama alatt
az étkeztetést házhoz szállítással biztosítja az arra jogosultak számára. Hétköz-
nap 10.00–14.00 óra között az ételeket lefóliázott, csomagolt dobozban kapják
meg a gyerekek.

Felhívom azonban a figyelmét, amennyiben nem kívánja az ingyenes szünidei
gyermekétkeztetést igénybe venni, arról szíveskedjen Hatóságomat mihamarabb
tájékoztatni a 42/524-589-es telefonszámon.

Tájékoztatom, hogy az ingyenes szünidei gyermekétkeztetés a gyermek 18. élet-
éve betöltéséig vehetõ igénybe. Amennyiben a gyermek 18. életévét a szünidei
étkeztetés ideje alatt tölti be, az ellátásra a 18. életévének betöltése után nem
jogosult.

Nyíregyháza, 2024. október 14.
Tóthné Csatlós Ildikó

osztályvezetõ

Nyíregyháziakat is elismertek a vármegyei polgárõr napon
Október 12-én rendezték meg a XVII. Vármegyei Polgár-

õr Napot, amelynek célja a Szabolcs-Szatmár-Bereg vár-
megyei polgárõrök – köztük nyíregyháziak – munkájának
elismerése volt egy közösségépítõ ünneplés keretében.

Harangodon közös fõzéssel, ugrálóvárral, arcfestéssel és
rendõrségi kutyás bemutatókkal várták a vármegyei polgár-
õröket és családtagjaikat. A polgárõr napon a szervezõk igye-
keztek megszólítani a vármegye minden egyesületét, és

Országosan elismert szervezet
Lisovszki Róbert, a Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei

Polgárõr Szövetség elnöke a Nyíregyházi Televízió kérdé-
sére elmondta, nagyon fontos a polgárõrök jelenléte. – A
vármegyében 153 polgárõr egyesület mûködik, amelyek
közel 6000 tagot számlálnak. Elsõsorban bûnmegelõzõ jár-
õrözést végeznek a saját településeiken, de a polgárõrség
ennél sokkal szélesebb körben tevékenykedik. Országszer-
te az egyik legnagyobb civil szervezetként jelen vagyunk
szinte minden településen, így nemcsak a közbiztonság te-
rületén, hanem különbözõ veszélyhelyzetekben, például
árvizeknél is aktívan részt tudunk venni a segítségnyújtás-
ban – részletezte az elnök, aki szerint folyamatosan szük-
ség van új polgárõrökre, ezért bíznak abban, hogy a rendez-
vény hatására többen is csatlakoznak majd a szervezethez.

Cél a fiatalok bevonása
Turóczi Kinga, a Nyíregyházi Polgárõrök 1. számú ré-

giójának járási koordinátora kifejtette, Nyíregyházán
összesen 13 egyesület mûködik, amelyek a város külön-
bözõ területeit fedik le. – A polgárõrség népszerû, és igyek-
szünk tovább erõsíteni ezt a tendenciát. Sok eseményen
veszünk részt, nemcsak rendezvénybiztosítással, hanem
információs standokkal is jelen vagyunk. Sosem lehetünk
elegen, ezért a toborzás mindig kiemelten fontos a pol-
gárõrség életében. Különösen az ifjú polgárõrök bevon-
zása a cél, amiben Nyíregyházának van pótolni valója,
ezért tervezzük, hogy a közeljövõben minden középis-
kolában megjelenünk, remélve, hogy minél több fiatalt
meg tudunk szólítani – tette hozzá a koordinátor.

Nyíregyháziak az élen
A rendezvényen több mint 100 nyíregyházi polgárõr

vett részt, több mint 10 nyíregyházi egyesület képvisel-
tette magát a gulyás és a sertéspörkölt kondérjai mellett.
A versenyekben városunk jeleskedett, hisz a Rozsréti Pol-
gárõrség tagja, Szmolár András vitte el az erõnléti fel-
adatokban a serleget, valamint kapura rúgásban, továb-
bá kötélhúzásban is õk lettek a nyerõk. A rendezvényen
Bordás Béla, Nyíregyháza MJV Közbiztonsági Közalapít-
ványának elnöke is részt vett. Az élményekkel teli na-
pon elismeréseket is átadtak. A nyíregyházi díjazottak:
Hibján Zoltánné, a Mandai Polgárõrség tagja, Broda Ist-
ván, az Orosi Polgárõr Tûzoltó és Környezetvédelmi Egye-
sület elnöke és Dajka Zsolt, az Örökösföld-Újváros Pol-
gárõr Egyesület elnöke.

(Szerzõ: Csatári Jázmin Abigél)

hálájukat kifejezni azért az alázatos és elkötelezett mun-
káért, amit nap mint nap végeznek. A rendezvény célja
nemcsak a polgárõrök elismerése, hanem a közösségi össze-
tartozás erõsítése és a családok bevonása is volt, hogy még
inkább támogassák a polgárõrség tevékenységét.
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A kenyér világnapja: jótékonysági
ételosztás Nyíregyházán

Mintegy négy mázsa kenyeret és több
mint négyezer darab édes péksüteményt
adományoztak a rászorulóknak október
16-án, Nyíregyházán. A kenyér világnap-
jához kapcsolódva jótékonysági ételosztást
szervezett a Magyar Pékszövetség Sza-
bolcs-Szatmár-Bereg vármegyei régiós
szervezete hat pékség segítségével. Az
adományozás mellett a nyíregyházi ese-
mény célja, hogy növelje a pékek áldoza-
tos munkájának elismertségét.

A Magyar Pékszövetség szabolcs-szatmár-
beregi régiós szervezetének munkáját ez al-
kalommal is a Magyar Vöröskereszt várme-
gyei szervezetének szakemberei segítet-
ték. – Lakatos Tiborral, a Vela Pékséggel
régóta tartó, jó  kapcsolatot ápolunk, és
mindig örömmel csatlakozunk a program-
jaikhoz. Ezek az alkalmak új lehetõséget
teremtenek a szervezetünk számára, hogy
elérjük a rászorulókat – nyilatkozta
Csatlósné Rocska Mariann, a vöröske-
reszt vármegyei szociális koordinátora.

A Kossuth téren a mintegy 4200 da-
rab péksütemény mellett csaknem
négy mázsa kenyeret is kiosztottak a
különbözõ felajánlásoknak köszönhetõen.
– Hat pékség termékeit tudtuk kiosztani a
Vöröskereszt segítségével. A Nyíregyházi
Kenyérgyár volt a legnagyobb támogatónk,
de a Landauer Pékség, az Aranycipó Pék-
ség, a Mátészalkai Sütõipari Vállalat és a
Nyírmadai Pékség is hozzájárult a mai nap

sikeréhez. A felajánlott termékekbõl a rá-
szorulóknak adományoztunk – közölte La-
katos Tibor, a Magyar Pékszövetség alel-
nöke, a Magyar Pékszövetség Szabolcs-
Szatmár-Bereg vármegyei régiós elnöke.

Az élelmiszerpazarlás csökkentésének
fontosságát hangsúlyozva a kenyér világnap-
ján a pékek arra figyelmeztettek, hogy egy
átlagos magyar háztartás évente 270 kiló-
nyi felesleget termel, amelynek jelentõs ré-
sze, köztük a pékáruk, a kukába kerülnek.
Tudatos vásárlással, például bevásárlólista
készítésével és az ételek elõre tervezésével
sokat tehetünk a pazarlás ellen. Lakatos Ti-
bor szerint az utóbbi idõben megváltoztak

a vásárlási szokások, a kilós kenyerek hát-
térbe szorulnak, és a kovászos kenyerek
népszerûsége nõ, mivel ezek adalékanya-
gok nélkül készülnek, és könnyebben
emészthetõek. A magvas és rozsból készült
kenyerek akár 3-4 napig is eltarthatóak, ami
segíthet a pazarlás csökkentésében.

Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala

H I R D E T M É N Y
Nyíregyháza MJV rendezési tervének módosításához

(véleményezési szakasz)

Ezúton tájékoztatom az érintett Partnereket, hogy Nyíregyháza Megyei Jogú Város
Önkormányzata megindította a 117/2005. (V. 4.) sz. közgyûlési határozattal meg-
állapított településszerkezeti tervének, valamint a 21/2007. (VI. 12.) önkormány-
zati rendelettel jóváhagyott szabályozási tervének módosítását az alábbi eljárá-
sokban:

egyszerûsített eljárás keretében MÓDOSÍTÁSOK X./2024. – címû dokumen-
tációval 3 területre vonatkozóan a FÕÉP/1209/2024. ügyiratszámon,
egyszerûsített eljárás keretében MÓDOSÍTÁSOK XI./2024. – címû dokumen-
tációval 4 területre vonatkozóan a FÕÉP/1223/2024. ügyiratszámon.

A veszélyhelyzet ideje alatt egyes szervezetek mûködésére vonatkozó, továbbá
egyes közigazgatási eljárási szabályok megállapításáról szóló 146/2023. (IV. 27.)
Korm. rendeletben foglaltakat figyelembe véve a helyi partnerségi egyeztetés, va-
lamint a lakossági fórum elektronikus úton történik.

Az önkormányzat a teljes körû nyilvánosság tájékoztatásának érdekében a véle-
ményezési szakasz dokumentációját közzétette az alábbi honlapon:

– http://varoshaza.nyiregyhaza.hu/varoshaza/telepuelesrendezesi-terv,
– http://varoshaza.nyiregyhaza.hu/varoshaza/hirdetmenyek,
– valamint a hirdetményt a 2024. október 21-én megjelenõ Nyíregyházi Naplóban.

A véleményezés módja: a lakosság a partneri adatlap kitöltésével bejelentkez-
hetnek a véleményezési eljárásába és közölhetik az észrevételeiket, javaslataikat,
véleményeiket. A partneri adatlap a http://varoshaza.nyiregyhaza.hu/varoshaza/
telepuelesrendezesi-terv honlapról letölthetõ, a letöltést követõen elektronikusan
kitölthetõ. A kitöltött partneri adatlapot a 146/2023. (IV. 27.) Korm. rendeletben
foglaltakat figyelembe véve kizárólag elektronikus úton szíveskedjenek megkül-
deni.

– e-mail-cím: foepitesziosztaly@nyiregyhaza.hu
– hivatali kapu: rövid név: NYHFOEP; krid: 359713781
– epapir.gov.hu: – témacsoport: önkormányzati igazgatás;

– ügytípus: településtervezési ügyek;
– címzett: Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata

A vélemények beérkezési határideje: 2024. november 4., hétfõ.

Jelen hirdetményt a településtervek tartalmáról, elkészítésének és elfogadásá-
nak rendjérõl, valamint egyes településrendezési sajátos jogintézményekrõl szóló
419/2021. (VII. 15.) Korm. rendelet alapján teszem közzé.

Együttmûködésüket elõre is köszönöm.
Dr. Kovács Ferenc polgármester

Melléklet a Hirdetményhez – Beavatkozási területek

(Szerzõ: Nagy Boglárka)
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2009-tõl tagja a Móricz Zsigmond Színház társulatá-
nak Rák Zoltán, aki az elmúlt másfél évtizedben számos
szerepben különféle karaktereket formált meg, több al-
kalommal rendezõként is megmutatkozott.

Ebben az évadban rendezõként (Játszd újra, Sam!) és
színmûvészként (Pacsirta, Alul semmi, A király beszéde)
egyaránt feladatot kapott.

– Ez már az ötödik rendezésed. Kedvedre való volt?
– Igen, nagyon! De azt is el kell mondanom,

hogy sokáig nem tudtam mit kezdeni ezzel
az anyaggal. Szeretem Woody Allent, de
mindig egy kis távolságtartással figyeltem.
Azt érzem, megfelelõ hangulat kell az õ
mûveihez, és ha ilyenben kapott el, akkor
nagyon tudtam élvezni. Õ nem a tipikus
hahotázós vígjátékok írója és szereplõje,
inkább a kuncogós, intellektuális poénok
jellemzik, amelyeket egyre jobban szeretek.
Nyolc hónapja kértek fel, hogy rendezzem
meg a Játszd újra, Sam! vígjátékot, azóta gon-
dolkodom és tevékenykedek ezen az anyagon. Egyre
inkább beleszerettem Woody Allen világába, és most már
kifejezetten imádom az õ színházát és filmvilágát.

– Egy az egyben ültetted át?
– Dolgoztam rajta, és kiszélesítettem az anyagot. Na-

gyon jó, de alapvetõen már régi, hiszen 1969-ben volt az
õsbemutatója, 1972-ben jelent meg a filmváltozat. Akkor
még nagy újdonság volt ez a félig stand up, félig színházi
világ, ma már mindennapos. Azt éreztem, hogy akkor lesz
igazán hatásos, ha feldúsítom. Persze nem idegentõl csen-
tem, hanem Woody Allentõl vettem át idézeteket, elejtett
mondatokat, hasonló szituációkat. Tulajdonképpen kiszí-
neztem kissé a kéziratot, így lett teljes. Bevallom õszin-
tén, a korábbiakhoz képest ez az anyag nem adta könnyen
magát. De ahogy elkezdtem ezeket a szövegeket beleíro-
gatni, akkor kivilágosodott, ezért megnyugodtam. Nem
térdcsapkodós vígjáték, inkább az a fajta humor jellemzi,
ami el is gondolkodtat. Woody Allen forgatókönyve
szövegcentrikus, folyamatosan árad belõle az intellektuá-
lis humor, mint egy stand upban, de ebben a darabban
vannak hatásos szituációk is. Ezeket erõsítettem, mert az
igazán jó vígjáték szerintem a helyzetkomikumra épül, és
amellé jönnek a nagyon jó szövegpoénok. Utóbbiban
Woody Allen nagyon erõs, ezt a kettõt kellett jól össze-

Rák Zoltán újra rendez, Urmai Gábor ismét énekel
hangolni, ezért több helyzetkomikumot építettem bele,
mint ami alapból jellemezte, mindemellett tovább spé-
keltük szöveghumorral. Nagy feladat elõtt állunk, mert
középiskolásoknak is játsszuk majd bérletes elõadásban,
remélem, az õ tetszésüket is elnyeri.

– Másik fontos téma veled kapcsolatban, hogy Kirják
Róbert igazgató úr felkért mûvészeti tanácsadónak. Mit
jelent számodra ez a megbízatás?

– Bizalmat elsõsorban, és nagy megtiszteltetést. Igazá-
ból engem is meglepett. De tulajdonképpen szük-

ség van olyasvalakire, aki folyton itt tud len-
ni. Sajnos különbözõ okok miatt több elõ-
adásunk maradt el az elmúlt idõszakban,
ezért fontos, hogy a felmerülõ problémá-
kat gyorsan, azon melegében meg tudjuk
oldani. Ezért is kérhetett fel tanácsadónak,
így eggyel többen tudjuk összedugni a fe-
jünket és agyalni a felmerülõ problémákon.

Nagyon felelõsségteljes munka, és szerin-
tem fontos, hogy olyasvalaki is legyen közöt-

tük, aki nemcsak rendez, hanem színész is, mert
belülrõl látja a dolgokat, és ezáltal hatékonyabbak tu-

dunk lenni.

*
Urmai Gábor 2015-tõl tagja a Móricz Zsigmond Szín-

ház társulatának. Az idei évadban négy premierje lesz,
emellett újabb koncerttel jelentkezik, ezúttal a
Szindbádban, Neked írom a dalt címmel.

– Mire számíthatunk, a rocksztár, vagy a
csendes, dallamos Urmai Gáborra?

– Õsszel a Bencs Villában csendes-dalolós
és nagyon személyes volt a mûsorom, azt nem
szeretném megismételni, egyrészt, mert akkor
volt annak az ideje, másrészt azoknak a nézõk-
nek, akik ott meghallgattak, s október 25-én el-
jönnek a Szindbádba, újat, mást szeretnék adni. A
Bencs Villában nagyon sok, kifejezetten személyes érzést
is elárultam magamról, amiket nem tudnak rólam az em-
berek. Annak az estnek talán az volt az értéke. Most egy
alcím motoszkál bennem: „Itt vagyok otthon”. Részben
azért, mert – noha tíz éve dolgozom a Móricz Zsigmond
Színházban – pár éve erõsen Nyíregyházára helyezõdött
életem hangsúlya.

Olyan zenéket választottam, amelyek egyrészt szere-
tem-dalok, másrészt arról szólnak: ki vagyok, mi a he-
lyem a világban, hol vagyok otthon, mit jelent nekem ez
az ország. Ezek is személyes dolgok, de másféleképpen.
Elõadunk LGT-, Szarka Tamás-, Omega-, Bagossy
Brothers-, Ismerõs Arcok- és Kern András-dalokat, a Di-
namittól egy rockosabbat, természetesen lesznek vidám
dalok is. Két billentyûs, Tamás Attila és Horányi Tamás
kísér.

– A padlásban ki az a Témüller, aki azelõtt házmester
volt, most önkéntes?

– Jómagam nagyon-nagyon régen láttam A padlást, va-
lahogy elkerült. Családi musical, tud rajta szórakozni a
gyerek és a felnõtt is. Utóbbiak egy része bizonyára ráis-
mer majd Témüllerre, hiszen a musical keletkezésekor
sokan találkozhattak olyan házmesterekkel, akik jelentet-
tek a lakókról. Témüller a feljelentõ házmesterek összes
jellemzõit magában hordozza.

– A király beszédében te leszel Cosmo Lang, Canterbury
érseke. Láttad a filmet?

– Láttam, viszonylag régen, de most direkt nem né-
zem meg. Annyit tudok az érsekrõl, hogy a filmben Sir
Derek Jacobi alakította, aki igen népszerû színpadi szí-
nész is hazájában. Harminc éve együtt szerepeltünk a
Cadfael krimisorozatban. Angoloknak készült, de ná-
lunk is vetítették. A középkorban játszódik, a környé-

ken történt bûnesetekben Cadfael atya is
nyomoz. Én az egyik rendõrnyomozót

játszottam.
– Elindítottad Nyíregyházán is

Unimó Színi Mûhelyét. Mi a célod
vele?

– Hét éve kezdtem el Budapesten
a nyári táborokat és a színi mûhelyt.
Szeretek gyerekekkel foglalkozni. Ok-

tóber 4-én megvolt az elsõ összejöve-
tel. Nem kis színészeket nevelek, hanem

fantáziájukat használó, nagy játékkedvvel
rendelkezõ gyerekekkel foglalkozom. Elsõsorban

olyan helyzetgyakorlatokat végzünk, olyan szituációkkal
foglalkozunk, ami õket érdekli, az õ életüket érinti, ezál-
tal magabiztosabbak, bátrabbak lesznek tetteikben és kom-
munikációikban is. Ezt tartom együttmunkálkodásunk fõ
hasznának.

(Szerzõ: Kováts Dénes)
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A nagy háború százéves nyomában
Szarajevótól Trianonig – Könyvbemutató

Meghívott elõadó: Szalay-Berzeviczy Attila.
Idõpont: október 22. 17.00 óra. Helyszín: MCC nyír-

egyházi képzési központ (Kálvin tér 4-5.).

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Fotópályázat
„Szõkén, szelíden,

mint a szél” – Váci Ver-
sek Képekben Fotópályá-
zat. A Váci Mihály Kul-
turális Központ fotópá-
lyázatot hirdet a költõ
születésének 100. évfor-
dulója alkalmából.

Mutasd meg kreativitá-
sodat, és örökítsd meg
Váci Mihály verseinek
hangulatát a saját látás-
módodon keresztül!

Beküldési határidõ:
november 10.

Legyen a te fotód az
egyik, amely elmeséli a
költõ sorait képekben!

Részletek: https://
vmkk.hu/dokumentu-
mok/

Beszélgessünk régi idõkrõl! 
A Nyíregyházi Városvédõ Egyesület fenti címû elõadás-

sorozatára várják az érdeklõdõket, amelynek  helyszíne
változatlanul a Burattino Bábszínház (Korzó üzletház, 2.
emelet) bemutatóterme. Az idõpontok: november 5. és
19. 15 óra.

November 5-én  Szemerey Ádám, a MÁV ny. vasútépítõ
mérnöke tart elõadást A nyírvidéki kisvasút története cím-
mel. November 19-én  Kujbusné dr. Mecsei Éva fõlevéltáros
elõadása Egy nyíregyházi különleges álom megvalósulása
– 200 év távlatából címmel, a város örökváltságának 200.
évfordulója alkalmából, mely egyúttal a Mesélõ Nyíregy-
háza címû sorozat 35. füzetének bemutatója.

A rendezvénysorozat helyszínén a Nyíregyházi Város-
védõ Egyesület valamennyi kiadványa hozzáférhetõ. A
belépés díjtalan.

Polikrízis és összeom-
lás – Hogyan lett a jö-
vendölésbõl valóság?
Dr. Holló Péter elõadása.
Idõpont: október 24.
16.00 óra. Helyszín: Mó-
ricz Zsigmond Megyei és
Városi Könyvtár, konfe-
renciaterem.

Plusz
Székhelyi Edith és Balogh
Géza képzõmûvészek
tárlata.
Megtekinthetõ: október
26-ig. Helyszín: Pál Gyu-
la Terem.

Miért érdemes megis-
merni, olvasni a bibliát
Dr. Vankó Zsuzsanna
elõadása.
Idõpont: október 31.
16.00 óra. Helyszín: Mó-
ricz Zsigmond Megyei és
Városi Könyvtár, konfe-
renciaterem.

Ég és Föld között – 65
felett
Csoma József festõmû-
vész kiállítása.
Megtekinthetõ: október
31-ig.
Helyszín: Móricz Zsig-
mond Megyei és Városi
Könyvtár, kamaraterem.

Leskovics András  gyûj-
tõ kiállítása
Témája: Az I. világhábo-
rú elõtti és alatti idõszak
érme- és fizetõeszközei
(A Korona pénzrendszer
idõszaka 1900–1926).
Megtekinthetõ: október
31-ig. Helyszín: Móricz
Zsigmond Megyei és Vá-
rosi Könyvtár, társalgó.

Folyékony mûvészet
Szombathy Tibor kiállítá-
sa.
Megtekinthetõ: novem-
ber 15-ig. Helyszín: Vá-
rosmajori Közösségi Ház.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

A Burattino Bábszínház programja
Október 26. 11.00: Vitéz László és az elátkozott ma-
lom
Október 26. 16.00: Vitéz László mint erdõkerülõ
Október 27. 10.00: Surranó és Brekkenõ

Helyszín: Korzó Bevásárlóközpont, „B” épület 2. eme-
leti bábszínházterme.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Megemlékezés
A Nyíregyházi Városvédõ Egyesület és a Nyíregyházi

Evangélikus Egyházközség várja az érdeklõdõket október
26-án 18.00 órára, az Evangélikus Nagytemplomba, a vá-
ros örökváltságának 200. évfordulója alkalmából szerve-
zett megemlékezésre. Beszédet mond Kujbusné dr. Mecsei
Éva fõlevéltáros, majd dr. Kovács László Attila igazgató lel-
kész orgonahangversenye hallható.

Mint ismeretes, ez az év több alkalmat is adott a tirpák
õsök emléke elõtti tisztelgésre: Idén 240 éve, 1784. márci-
us 25-én tették le az Evangélikus Nagytemplom alapjait. A
Károlyiaktól 200 éve, 1824-ben váltakoztak meg a város-
alapítók utódai: április 3-án kötöttek egyezséget a család
megbízottaival, akiknek közremûködésével a Károlyiak a
városra ruházták földbirtokosi jogaikat, majd néhány hó-
nappal késõbb, szeptember 13-án küldöttség vitte Pestre a
százezer bécsi értékû forintot, hogy átadásával erõsítse meg
az egyezséget. Október 26-án pedig megtartották a birtok-
ba iktatási ünnepséget, majd a többi között az evangélikus
templomban is tartottak hálaadó istentiszteletet.
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(Szerzõ: Ilyés Gábor helytörténész,
www.emlekjelek.hu)

Amirõl az utcák mesélnek...

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Az „új Jósa András” 2.
Dr. Saáry Sándor gyûjteményének egyik érdekes

darabja volt az az ágyú, amelyet az elmondása alap-
ján Ferenc József császár küldetett kilenc másikkal
együtt 1872-ben gróf Szirmay Alfrédnak a 20. születés-
napja alkalmából Szirmabe-
senyõre. Az ajándékozás
elõzménye volt, hogy amikor
Alfréd édesapja, Szirmay Ist-
ván 1857-ben elhunyt, a le-
genda szerint a császár meg-
ígérte a fiúnak, hogy gondos-
kodik róla. Az ágyúkat gróf
Szirmay Alfréd halálát köve-
tõen az uradalomigazgató
eladta egy miskolci régiség-
kereskedõnek, aki Bécsbe
adta volna tovább azokat,
azonban az ágyúk sorsa egy kivételével a diósgyõri
vasgyárban teljesedett be: gõzkalapáccsal összetörték
és beolvasztották azokat. Ezt az egyet Liptay Jenõnek
sikerült megszereznie, aki azt orvosi honorárium gya-
nánt Saárynak ajándékozta.

A város híres mûgyûjtõjét a kormányzó 1926 tava-
szán egészségügyi tanácsosi címmel tüntette ki. Saáry
már súlyos betegen fogadta a gratulációkat, majd 1926.
augusztus 17-én elhunyt. A nagyszebeni Brukenthal
Múzeum ösztönözte arra, hogy végrendeletében gyûjte-

ménye nagy részét szülõvárosára hagyományozta. A
hagyatéki leltárban 307 tételt rögzítettek, de mivel egy
tételhez egy-egy összetartozó tárgycsoportot rögzítettek,
így az sokkal több darabot tett ki. Csak fegyverekbõl

240 darabot számláltak össze,
ennél csak a fraknói Eszter-
házy-gyûjtemény rendelke-
zett többel. Gazdag volt ré-
gészeti leletekben, valamint
jelentõs levéltári anyaggal is
rendelkezett. Saáry dédelge-
tett álma, a városi múzeum
végül is nem valósult meg.
Gyûjteményének egy részét
1955-ben beolvasztották a
Jósa András Múzeumba, míg
egyiptomi, görög és római tár-

gyait a Szépmûvészeti Múzeum kapta meg.
Az ostromágyút az eredeti terv szerint a Kossuth té-

ren állították volna fel, mint régi nagy idõk tanúját.
Görgényi Imre alezredes, tüzérségi parancsnok kérel-
mére a város 1933-ban átengedte a Honvéd utcai tü-
zérségi laktanya részére, amelynek az udvarán állítot-
ták fel. Azt õrizte egészen a második világháború vé-
géig, majd eltûnt, a sorsa ismeretlen.
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